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Vin colindătorii, cum veneau odată, leru-i ler
Să colinde-n seara asta minunată, leru-i ler
Dar li-i gura arsă şi li-s ochii-n lacrimi, leru-i ler
Prea degeaba sânge, prea degeaba patimi, leru-i ler.
 
Gazdelor creştine, să-i primiti în casă, leru-i ler,
Şi cum se cuvine să-i poftiţi la masă, leru-i ler,
Ni-i trimite sfântul să ne-ncerce mila, leru-i ler,
Domnii mari de astăzi să-şi deschidă vila, leru-i ler.
 
Şovăielnic pasu, mâinile plăpânde, leru-i ler,
Tremurat li-i glasu, nu ştiu să colinde, leru-i ler,
Dacă stau la poartă şi nu zic nimica, leru-i ler,
Domnilor de astăzi să v-apuce frica, leru-i ler.
 
Mută-i întrebarea ce răsună afară, leru-i ler,
Am murit degeaba, ce-aţi făcut din ţară, leru-i ler,
Tot în frig și-n foame, tot cu mâini întinse, leru-i ler,
Pe la porți străine, ce ne stau închise, leru-i ler.
 
Vin colindătorii cum veneau odată, leru-i ler,
Să colinde în seara asta minunată, leru-i ler,
Dar li-i gura arsă și li-s ochii-n lacrimi, leru-i ler,
Prea degeaba sânge, prea degeaba patimi, leru-i ler.

PERIAM

RAMNA
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RECAS Timiș,

„Primarul de azi al Recașului este un om al faptelor!”

Domnule primar, vreau 
să vă mulțumesc pentru ama-
bilitatea dumneavoastră de a 

răspunde, ca de fiecare dată, dorinței mele de dialog.
Roxana, o fac cu mare plăcere, cu atât mai 

mult cu cât, în frumosul jurnal pe care îl coordonezi, 
nu îți alegi interlocutorii după criterii politice și nu 
îți torturezi invitatul prin comportament narcisist.

Vă mulțumesc.
E sinceră aprecierea mea.
Domnule primar, dumneavoastră, un edil cu 

experiență, ales și reales, cum vedeți orașul Recaș 
azi?

Un orășel aflat într-o perpetuă dinamică a 
dezvoltării. De la venirea colegului meu Pavel 
Teodor, Recaș a evoluat mult. Primarul de azi  
al Recașului este un om al faptelor. Precum se 
vede…

Știți că la Recaș s-a desființat Poliția Locală?
Da, și consider că dacă domnul primar a ajuns 

la această hotărâre împărtășită, din câte am înțeles și 
de Cosiliul Local, atunci ea se impunea luată. Acest 
om, reales și el de oamenii orașului său în fruntea 
lor, trebuie felicitat pentru multe din realizările 
sale. Nu știu dacă cunoști, dar orașul Recaș se află 
azi pe unul din primele locuri în ceea ce privește 
reușita accesării de fonduri europene! Nu-i de trecut 
cu vederea nici munca domnului Pavel Teodor, de 
plantare a mii de arbori ornamentali, care dau o cu 

Ilie TODAȘCĂ- Primar al comunei Săcălaz
  e domnul Ilie Todașcă, edilul unei comune fruntașe din județul Timiș, 

l-am întâlnit în orașul Recaș, întorcându-se de la o întâlnire cu omologii 
săi. A nu sta de vorbă cu unul din conducătorii „Asociației Primarilor din Banatul 
Istoric”, ar fi însemnat să mă îndepărtez nemotivat de bucuria de a dialoga cu un 
prieten sincer al jurnalului nostru.

totul altă înfățișare orașului. Apoi, drumurile, atât în 
Recaș, cât și în localitățile aparținătoare.

Când spui Recaș, spui orașul vinului?
Nu numai. Când spui Recaș, memoria trebuie 

să rețină și numele marilor personalități născute 
în ceea ce ai numit „orașul vinului”. Și când spun 
asta, mă gândesc la regretatul regizor și dascăl de 
teatru Ion Cojar, fost director general al „Teatru-
lui Naţional I L Caragiale” din Bucureşti, la Elek 
Schwartz, bun fotbalist, dar și mai mare antrenor. 
Câți, oare, își mai amintesc că acest evreu-bănățean, 
născut aici, a antrenat vreme de șapte sezoane echipa 
naţională a Olandei? Asta cu mult înaintea lui Piști 
Covaci. Consemnează, te rog, pentru cititorii aces-
tui mic jurnal al primăriilor, că Elek Schwartz, pe 
vremea când antrena Benfica Lisabona, prin 1965, a 
condus această celebră echipă în finala „Cupei Cam-
pionilor Europeni”. Este primul antrenor român care 
a disputat o finală a „Cupei Campionilor Europeni”. 
Eee, ce oameni a dat Recașul! Și tot aici a lucrat ca 
tânăr inginer agronom, un nume important al teatru-
lui timișorean, Alexandru Ternoviks. Ce oameni…

Rog pe cei care vizitează orașul Recaș să 
treacă pe la „Muzeul de Istorie” al orașului, ca să 
cunoască Recașul și dincolo de rodul viței de vie.

 Domnule primar, vă mulțumesc.
Și eu îți mulțumesc, Roxana, rugându-te, din 

nou, să găzduiești în paginile jurnalului de care te 
ocupi și comuna mea dragă, Săcălaz.

P

Oaspeți în orașul nostru

Luni - Bazoşu Vechi; Recaş - Str. 
Principală, partea  dreaptă (de la 
gară până la ieşire spre Lugoj)

Marți - Izvin; Str. Aluniș; Stația de epurare
Miercuri - Recaş partea stângă a străzii principale 

(peco Recaş până la str. Bujorilor) (toate străzile)
Joi - Recaş str. Rozelor (Căminului) până în Sa-

tul-Nou
Vineri - Crama Petrovaselo; Sat Petrovaselo; Cra-

ma Recaş; Ferme; Vie; Școala Ajutătoare Recaş;  
a-II-a maşină - Herneacova; Stanciova; Simei,

Sâmbătă - Liber

E bine să știți...
                  

 TRASEUL ZILNIC DE COLECTARE A 
GUNOIULUI MENAJER

 De la biroul nostru agricol                             
Subvenții între 500 și 1000 de lei

 În baza unui amendament admis în „Comisia 
pentru Agricultură”, cei care fac dovada angajării a 
doi tineri vor beneficia de următorul sprijin lunar, 
pentru fiecare angajat: l 1.000 de lei pentru angajaţii 
cu studii superioare de specialitate în domeniul agri-
col, acvacultură şi/ sau industrie alimentară; l 750 de 
lei pentru cei cu studii medii de specialitate, precum 
şi cursuri de formare profesională de scurtă durată 
în domeniul agricol, acvacultură şi/ sau industrie 
alimentară; l 500 de lei pentru persoanele fără studii.

Sprijinul se acordă angajatorului pe o perioadă 
de 12 luni.

Pagină realizată de Roxana FURDEAN
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SÂNMIHAIU ROMÂN

Viorel MĂRCUȚI - Primar al comunei Sânmihaiu Român

„Voi acorda, în continuare, o atenție deosebită la tot ce 
înseamnă utilități!”

Timiș

Domnule primar, 
am tot vrut să vă întreb 
și am tot amânat despre 
cupele, nu puține, aflate 
la loc de cinste în biroul 
dumneavoastră. Care 
este povestea lor?

Cupele pe care le vedeți, la loc de cinste, cum 
bine ați spus, sunt trofeele dobândite de-a lungul 
anilor de tinerii comunei noastre. Unele câștigate 
la diverse competiții sportive, altele aduse din con-
cursuri artistice de dansatorii noștri, și fiecare are 
povestea ei frumoasă.

Dacă tot ați amintit de dansatori, vă asigur 
că e bine cunoscută, pe plan județean și nu numai, 
formația de dansatori „Românașu”.

Această formație se află acum la pragul unde 
se schimbă generațiile. Se mai încheagă tot în această 
perioadă o echipă de călușari.

Cine se îngrijește de buna lor evoluție?
Avem în acest sector de activitate artistică, dele- 

gat ca instructor, pe referentul cultural în persoana 
domnului Bogdan Poenar, un tânăr foarte inimos, dar 
problema este că noi, având mai puțini angajați decât 
ar trebui, l-am însărcinat și cu alte atribuții, în cazul 
său, pe zona de mediu.

Am înțeles că repetițiile se fac la Utvin…
Da, pentru că de o perioadă de timp căminul 

din satul reședință de comună s-a aflat în lucrări de 
reabilitare.

Început de decembrie, fulguie ușor și eu zoresc mașina pentru a ajunge 
la timp la întâlnirea cu domnul primar. Și am ajuns.

Și ele se vor încheia…
Ne dorim să definitivăm lucrările în luna 

aceasta, cel puțin așa ni s-a promis, dar, și dacă le 
vom termina în ianuarie, nu e un capăt de lume, 
pentru că în interior se pot desfășura corespunzător 
activitățile necesare.

Domnule primar, dacă tot am întârziat în 
conversația noastră la capitolul trofee, despre cele 
dobândite într-o disciplină sportivă atât de populară 
cum este fotbalul…

Vezi, domnișoară Roxana, când eu am ve-
nit la conducerea primăriei din comuna Sânmihaiu 
Român, aici nu mai exista echipă de fotbal. Dar, am 
reușit să repornim activitatea, avem în acest moment 
o echipă de copii și una de seniori, ca să zic astfel.

De la nimic, la două echipe! În cât timp?
Din vara aceasta.
Și la Utvin?
Ei, acolo avem tradiție cu o echipă bine sudată. 

Dar, și la Sânmihai cresc copiii și putem vorbi de o 
pepinieră talentată.

Din căldura cu care îmi vorbiți, înțeleg că  
vă preocupă atât activitatea sportivă, cât și cea 
artistică.

Sigur că mă preocupă și voi face tot ce se poate 
pentru a susține tinerii comunei, atât în activitățile 
lor artistice, cât și în cele sportive, dar cu riscul de 
a supăra pe unii, voi acorda în continuare o atenție 
deosebită la tot ce înseamnă utilități, drumuri, școală, 
grădiniță, cu alte cuvinte - civilizație.

Fiecare părinte își dă toată silința să fie unul cât mai bun 
pentru copilul său. Câteodată îi reușeste, câteodată nu. Ni-

meni nu este însă perfect și important este să îți accepți greșelile 
și să încerci să le remediezi. Părinții buni își pregătesc copiii pen-
tru aplauze, părinții inteligenți își pregătesc copiii pentru eșecuri. 
Părinții buni vorbesc, părinții inteligenți dialoghează ca niște pri-
eteni. Părinții buni dau informații, părinții inteligenți povestesc 
istorioare. Părinții buni oferă oportunități, părinții inteligenți nu 
renunță niciodată.

Și nu uitați: în bătălia edu-
cației, putem să plângem, dar ni-
ciodată nu trebuie să ne pierdem 
curajul. E posibil să fim răniți, dar 
niciodată nu trebuie să încetăm lup-
ta. Trebuie să vedem ceea ce nimeni 
nu vede. Să întrezărim o comoară 
îngropată sub pietrele din inima co-
piilor noștri.

umnezeu îi păzește pe săraci, 
cel puțin, de păcatele scumpe.

Dacă caritatea nu ar costa nimic, 
toți oamenii ar fi filantropi.

Când o fată bătrână se căsătorește, 
ea se transformă imediat într-o soție 
tânără.

Părinții îi învață pe copii să 
vorbească, copiii îi învață pe părinții să 
tacă.

De la distanță, toți oamenii sunt 
buni.

Nu e atât de bine cu bani, cât de rău 
e fără ei.

Poate oul e mult mai deștept decât 
găina, dar se strică repede.

Încă nu s-a născut calul pe care vei 
putea prinde urma tinereții tale.

Vorbe de ținut minte

D
Rubrica părinților

Pagină realizată de Roxana FURDEAN
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„Tuturor locuitorilor comunei Satchinez, urări de sănătate 
și viață lungă!”

SATCHINEZ Timiș

Florin CHEAUA - Primar al comunei Satchinez

Vă așteptăm să ne vizitați

 ă reîntorc la Satchinez în început de iarnă. Obișnuită să-l întâlnesc 
mereu prin comună, nu îmi pot ascunde surprinderea de a-l întâlni pe 

domnul primar în biroul său. Dar și acolo, înconjurat de oamenii comunei.        

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

D

 Mereu în dialog cu con- 
sătenii, domnule primar...

Nu numai, uite, acum 
voi sta de vorbă și cu dum-
neata. Și o fac cu mare 
plăcere, să știi. Dar, am și 

eu o rugăminte. Se poate?
Vă ascult, domnule primar.
Nu aș vrea să vorbim în această lună despre 

ce s-a realizat în comună de la venirea mea în frun-
tea primăriei, ori despre ce proiecte vom desfășura 
în viitor. Roxana, este atât de încărcată de bucurie 
creștină această ultimă lună a anului încât...

Și totuși, mulțumit de anul care se încheie?
Da, fără îndoială, și cred că mulțumirea mea, 

justificată sau mai bine zis susținută de proiectele 
duse la capăt, mă fac să cred că mulțumirea mea, 
cum spuneam, este împărtășită și de consătenii mei.

Pentru că am fost de acord să nu așezăm  
dialogul nostru pe axa muncii administrative,  aș  
dori să vă întreb cum erau iernile copilăriei 
dumneavoastră?

Ei, ca toate lunile care găzduiesc mari sărbători 
creștine. Pline de farmec, pline de lumină. Care co-
pil nu e fericit în preajma Paștelui ori a Crăciunului? 
Oricum, oamenii pe care eu îi colindam în anii aceia 
erau mai generoși decât cei colindați de Creangă.

Domnule primar, cunoscându-vă preocupa-
rea pentru copiii comunei dumneavoastră, ce sfat le-
ați da, alături de munca dumneavoastră de a le crea 
condiții optime de învățat în școli bine îngrijite?

Să învețe carte, iar pe părinți îi rog să nu uite 
că educația este și va fi mereu legată de trei entități: 
familie, școală și biserică! Sunt de-a dreptul siderat 
să aflu că, în România de azi, circa 45% din tineri 
sunt analfabeți funcționali. Îți amintești, desigur, 
că în urmă cu ceva timp, tot în „Micul jurnal al 
primăriilor”, am mulțumit părinților care își dau co-
piii la școală.

Sunteți un optimist, domnule primar?
Sigur. Dacă binele nu este etern, atunci nici 

răul nu este veșnic.
Despre proiectele pe care le-ați pregătit sau 

le veți continua anul viitor, cred că îmi veți vorbi la 
o altă întâlnire.

Cu siguranță. Dar până atunci, pentru că ne 
aflăm atât de aproape de sărbătoarea Nașterii Dom-
nului, aducătoare de bucurii și colinde, o, ce frumos 
spunea preabunul nostru Mitropolit Ioan: „Colin-
dele, spunea Înaltpreasfințitul Părinte, nu sunt altce-
va decât evanghelia pe care a scris-o neamul nostru, 
marele nostru neam românesc anonim”. Ei bine, în 
preajma acestei sărbători, adresez tuturor locuitorilor 
comunei Satchinez, urări de sănătate și viață lungă!

 reu de crezut, dar admiterea la liceu din 2017 a 
adus, din nou, în discuție mediile mici de admitere 

la unele dintre licee. În 36 de județe au existat licee în care 
s-a intrat cu medii mai mici de 3!!!  Ba chiar în aproape 30 
mediile au fost puțin peste sau sub nota 2. Ce se întâmplă 
cu acești elevi la finalul celor 4 ani de liceu? O parte dintre 
ei se regăsesc în cifrele abandonului școlar, o altă parte în 
rândurile celor cu medii de Bacalaureat sub nota 2!!!

M

emperatura nu mai este prietenoasă și, pentru că 
nu mai este prietenoasă, inima începe să bată mai 

repede. Dacă vă simțiți rău când ieșiți în frig, mergeți la un 
control cardiologic. Senzația neplăcută, însoțită de o durere 
în piept, pot fi semne ale unei cardiopatii ischemice. Cei 
perfect sănătoși trebuie să știe că cel mai mult pierd căldură 
la nivelul capului. Căciula... reduce stresul produs de frig! 
Iar când mergeți în interior, cel mai bine ar fi să o faceți 
treptat. Informația e utilă atât pentru copiii, cât și pentru cei 
aflați la vârsta a treia.

ragi cititori ai paginii de promovare 
a comunei Satchinez, vă invităm să 

treceți prin comuna noastră și pentru a vizita 
„Delta Banatu-
lui”, înființată în 
anul 1942 de or- 
nitologul Dioni- 
sie Linția. Rezer-
vația naturală de 
la Satchinez este 
mai mult o rezervație ornitologică fiind paradi-
sul păsărilor. Veți regăsi aici cam 40% din spe-
ciile de păsări întâlnite pe teritoriul României. 
Rezervația de la Satchinez este gazdă a peste 
130 de specii de păsări migratoare similare 
celor pe care le întâlnim și în Delta Dunării, 
pescăruși și egrete, lișițe sau stârci, rațe.

Sfatul medicului de familie
T

Rubrica școlii Atenție elevi, atenție părinți!

G
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SAVÂRSIN
)

, Arad

Ioan VODICEAN - Primar al comunei Săvârșin

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

În memoria Regelui
C

„Competiția nu poate să ducă decât la lucruri pozitive!”

obor spre Săvârșin, de o parte și alta a drumului, arborii dorm liniștiți în 
mantii strălucitoare de promoroacă. Limba verde a verii a tăcut demult. 

Sub cezarică manta albă, iarba odihnește în germinație. Mă apropii de Vatra 
Regală, din neam de miri să se fi tras acești oameni și tot nu ar fi avut atâta 
bunătate în ochi.  Ceasul la care am ajuns îmi mai îngăduie să visez, până la 
întâlnirea cu primarul comunei poetul Ioan Vodicean. Am scris poetul? Păi, cu 
patru versuri din creația sa în grai bănățean vă pot ajuta să vedeți ce am văzut și 
eu, privind de aproape Săvârșinul în răsărit, la vreme de iarnă:

„ Jios în sat nu-i strop gi larmă, / Lumea-n lucru-i opașită. / Pa on gard gi 
spini la țarnă / Săge-o țarcă zapeșită.”

Nu v-ați dumirit cu „opașită”? Înseamnă „ocupată”. Nici cu „țarcă”? E coțofana, iubiți cititori.

C

Primarul comunei noastre, 
domnul Ioan Vodicean, 

alături de fetele și feciorii 
Vetrei Regale

nsoțită de domnul primar al co-
munei Săvârșin, Ioan Vodicean, 

și de subprefectul județului Arad, 
Vasilică Damian, doamna Florentina 
Horgea, prefectul Județului Arad, a de-
pus o coroană de flori la Castelul de la 
Săvârșin, reședința de suflet a Regelui 

ea de-a V-a ediţie a Festivalului „Alaiul Dubelor“ a avut loc în 
comuna Săvârşin din judeţul Arad și a reunit șase formaţii de 

colindători din trei judeţe. Festivalul a fost dedicat memoriei Regelui Mi-
hai I, pe care dubaşii îl colindau an de an la Castelul Regal.

Dubaşii s-au deplasat la Castelul Regal din Săvârşin, unde au depus 
coroane de flori, au aprins lumânări şi au ţinut un moment de reculegere 

în memoria Regelui. În semn de respect pen-
tru memoria Regelui Mihai I, dubaşii de la 
Săvârşin nu au mai mers în alai însoţiţi de 
muzică, așa cum se întâmpla de obicei, ci 
doar au bătut tobele în marş. Dubaşii de la 
Săvârşin sunt cei mai cunoscuţi de pe Valea 
Mureşului şi erau preferaţii Regelui Mihai.

Vă regăsesc, domnule primar, preocupat 
de buna desfășurare a celei de-a V-a ediții a Fes-
tivalului «Alaiul dubelor» și vă promit, ca data 
trecută, că nu voi abuza de amabilitatea și tim-
pul dumneavoastră. Deci, dacă la trecuta noastră 
întâlnire am oprit dialogul pe pragul univer- 
sului școlar, eu zic să mai întârziem puțin în  
acest loc, întrebându-vă de elevi de mâine ai  
comunei…

Dacă te referi la pruncuții aflați la grădiniță…
Chiar la ei.
Grădinița are un număr de 80 de copii, dar ci-

fra se află anual în schimbare. Majoritari sunt copiii 
din satul reședință de comună, dar acordăm atenția 
cuvenită și celor din satele aparținătoare, cărora le-
am pus la dispoziție, pentru a fi prezenți, un număr 
de trei microbuze școlare, cu care le asigurăm trans-
portul. De altfel, cu aceste mijloace se asigură și 

transportul elevilor din ciclul gimnazial și al celor 
aflați în anii de liceu.

În afara comunei, se mai află grădinițe?
Din păcate – și spun asta cu regret demogra-

fic – mai funcționează o singură grădiniță în satul 
Troaș. Toate celelalte, din lipsă de copii, s-au închis. 
Dar, cum spuneam, cu ajutorul celor trei microbuze, 
reușim cu bine să-i aducem la centrul de comună.

Este mai greu…
Fără îndoială, atât pentru ei cât și pentru 

părinți, dar mai ales pentru copii care trebuie să se 
trezească ceva mai devreme. Dar, tot răul spre bine, 
prin aceste deplasări, ei au ocazia de a beneficia de 
săli moderne, prietenoase, dar și de oportunitatea 
unei competiții între ei, competiție care nu poate să 
ducă decât la lucruri pozitive.

Domnule primar, nu vreau să vă aduc în 
situația de a vă uita la ceas. Vă mulțumesc!

Din albumul cu poze
al primăriei

La casa regelui
Mihai I. Prefectul județului a semnat  
în cartea de condoleanțe deschisă la 
Castel în memoria Majestății Sale, 
pentru care județul Arad a însemnat 
„acasă”, Majestatea Sa petrecându-
și mereu Crăciunul în mijlocul 
arădenilor.

Î
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Sărbătorile iernii la Traian Vuia
P

TRAIAN VUIA
Vasile PETRUESCU - Primar al comunei Traian Vuia

Timiș

„Anul 2017 a fost bun, dar putea fi și mai bun!”

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Domnule primar, 
 spuneţi, vă rog, pentru 

cititorii «Micului Jurnal 
al Primăriilor», ce aţi pregătit cetăţenilor comunei 
în luna decembrie?

Decembrie este luna manifestărilor destinate 
sărbătorilor de Crăciun, de aceea avem mai multe 
evenimente specifice. Cel mai mare şi important 
este „Festivalul Național de Colinde”, închinat 
Nașterii Mântuitorului, pe care îl ținem an de an în 
localitatea Sudriaș.

A câta ediție?
Este ediția a doua. Nu i-am dat încă catego-

ria de „Festival-concurs”, fiindcă  trebuie să se des- 
fășoare pe mai multe zile. Datorită timpului și din 
cauza finanțării, nu ne-am decis să îl facem „Fes-
tival-concurs”. Vom vedea pe parcursul anilor cum 
vom proceda. Oricum, acestei manifestări cultural-
artistice îi acordăm o atenţie deosebită şi dorim să 
aibă un caracter permanent, să capete tradiție și 
trăinicie, atât în zilele noastre, cât și pentru gene-
rațiile viitoare.

De unde vine finanțarea?
Festivalul are finanțare de la Consiliul Jude-

țean Timiș, prin „Agenda Culturală”. În fiecare an îmi 
doresc două evenimente culturale majore pentru co-
muna Traian Vuia. Unul care se desfășoară în anotim-
pul cald, vara. Este vorba de „Ziua Aviației”, iar ce- 
lălalt este în anotimpul rece, iarna, și este acest „Fes-
tival Național de Colinde”, la care sunt invitați cei 

punea cineva că i-ar plăcea viața la țară, într-o casă având beneficiile se- 
colului 21. Este exact ce încearcă, cu reale eforturi, să înfăptuiască pentru 

consătenii săi domnul Vasile Petruescu, edilul comunei Traian Vuia. De fiecare 
dată când ne revedem, se bucură de ceea ce s-a realizat în comună, de la alegerea 
sa în funcția de primar și la proiectele pe care urmează să le implementeze. În 
recenta noastră întrevedere, atât de apropiată de sfintele sărbători, l-am întrebat:

mai importanți rapsozi din Banat și din întreaga țară. 
Tot în decembrie, au loc și celelalte manifestări orga-
nizate de școlile comunei. În acest context, Primăria 
Traian Vuia, prin grija „Asociației Comunitare”, 
distribuie cadouri copiilor din întreaga rețea școlară 
a localității. Darurile sunt o donație a unei asociații.

Evenimentul din vară, «Ziua Aviației», este 
legat direct și de Muzeul Traian Vuia?

Are desigur legătură directă cu „Ziua 
Aviației”, dar are o latură dedicată și muzeului, acest 
important obiectiv turistic al comunei noastre, care a 
devenit și un simbol al Timișului.

Domnule primar, vicepreședintele Consi-
liului Județean Timiș, domnul Traian Stancu, vor-
bea într-un interviu chiar despre unele proiecte 
legate de muzeu, pe care le va desfăşura în man-
datul său.

Muzeul „Traian Vuia” este un simbol pen-
tru județul Timiș, despre care se vorbește la nivel 
național și internațional. An de an, vin multe gru-
puri atât din țară, cât și din Europa în vizită aici. Nu-
mele aviatorului Traian Vuia este foarte cunoscut în 
lume, iar când oamenii află că există și un muzeu cu 
această denumire vin să îl viziteze. Este bine că CJT 
îi acordă o atenţie deosebită. Pe an vin câteva mii de 
turiști. În general sunt elevi, dar și cetățeni simpli, 
aflați în circuit în toată zona pitorească și de mare 
atracție turistică din zona Făgetului. Printre alte  
obiective de mare interes, unul îl reprezintă „Muzeul 
Aviației” de la Traian Vuia.                    

S

rimăria Traian Vuia şi Consiliul Judeţean Timiş au oferit, la 
începutul acestei luni, locuitorilor comunei, un spectacol de 

colinde cu prilejul sărbătorilor de iarnă, intitulat „Colindăm Domnu-
lui Bun”. Cu privire la acest eveniment artistic, domnul primar Vasile 
Petruescu ne-a spus că manifestarea culturală, aflată la ediţia a doua, a 

fost cofinanţată de Consiliul 
Județean Timiș, iar specta-
torii s-au bucurat de intrare 
liberă. Alături de ansambluri-
le „Boldureanca” din Boldur,  
„Bujoreana” din Traian Vuia, 
„Edera„ din Macea, judeţul 
Arad şi Dubaşii din Ţara 
Făgetului, pe scenă au urcat 
și nume cunoscute ale cân- 

                                                                     tecului popular.
Festivalul  Național  de colinde  

din comuna  Traian  Vuia, satul Sudriaș, 
ediția a II-a, 8 decembrie  2017

Din albumul cu poze

Domnul primar deschide 
sărbătorile iernii în comuna 

noastră. Decembrie 2017
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GLIMBOCA Caraș-Severin

„Bunul Dumnezeu să binecuvânteze casele 
glimbocenilor!”

Petru CRÎSNIC - Primar al comunei Glimboca

De la 1 ianuarie 2018
Aflați de la juristul nostru

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Telefoanele mobile vor fi interzise

B anatul meu de 
munte, această, 

pentru mine, Mecca 
montană, e locul în care 
ori de câte ori mă întorc 
mă simt acasă. Aici, pri-
vind la oamenii locului, 
harnici și gospodari, 

stăpâniți de o făloșenie telurică, mă simt departe și 
protejată astfel,de hedonismul marilor metropole. 
Aparțin și prin naștere acestui pământ biruitor. Și 
când spun „biruitor”, gândul meu se îndreaptă spre 
toți luptătorii nostri cărășeni. Spre toți cei care s-au 
opus hidrei staliniste.

Mă apropii de Glimboca, de încântătoarea 
vale a Bistrei. Glimboca, nume dacic sau slav? 
Încă se îndeamnă specialiștii să-i dea de capăt nu-
melui său. Oricum ar fi, numele îmi amintește de 

vorba „glîmp”, cuvânt care se întâlneşte în graiul 
autohton, denumind un bulgăr de pământ tare. Tot 
astfel sunt și oamenii săi.

Pe domnul primar Petru Crîsnic îl întâl-
nesc pe „picior de plecare”. Se grăbește la întâl-
nirea „Asociației Primarilor din Banatul Istoric”, 
asociație al cărei membru fondator este și domnia 
sa. Mai zăbovește o clipă, timp în care mă asigură 
că vom dialoga pentru un interviu la o altă întâlnire, 
rugându-mă să consemnez însă că: „Aflându-ne în 
preajma celei mai senine sărbători creștine, aceea a 
Nașterii Mântuitorului nostru Iisus Hristos, ajunși 
la acest praznic, când lumea întreagă sărbătorește 
venirea în lume a Mântuitorului, doresc să adresez 
tuturor locuitorilor comunei Glimboca, pace în su-
fletele lor, bucurii de la copii și sănătate la ani mulți. 
Bunul Dumnezeu să binecuvânteze casele glimbo-
cenilor!”

 n Glimboca toţi primarii cunoscuţi din ultimii 
150 de ani au fost obligatoriu fiii ai acestui 

sat, născuţi din părinţi glimboceni, cu ascendenţă 
veche în această localitate.

Comuna Glimboca este de mult recunoscută ca 
fiind cea mai frumoasă de pe Valea Bistrei, concurând 
cu cele mai frumoase sate din Banat; a fost premiată 
(pe când erau la modă aceste premii) în anii 1964, 
1966,1967, 1968 şi 1969.

Pe clopotul mic din turnul bisericii, distrus în 1941 în timpul 
unui exerciţiu de apărare pasivă, era gravat cu litere greceşti „Atena 
902”. Cântărea 25 kg şi provenea de la vechea biserică a Satului Bătrân.

Primul învăţător atestat din Glimboca a fost evreul Moise Mo-
esevici în anul 1808.

În perioada interbelică, în Glimboca a mai trăit o singură familie 
de evrei, familia Sefler care avea în proprietate gaterul din comună. 
Familia Sefler, a fost deportată la Auschwitz.

Glimboca este ultimul sat, de pe Valea Bistrei, care a intrat în 
sistemul de cooperativizare forțată. Se întâmpla exact acum 56 de ani. 
Era 24 decembrie 1961.

elefoanele mobile vor fi interzise oficial la școală, începând 
din anul școlar 2018 - 2019. În cazul școlilor din România, 
Ministrul Educației a afirmat că intenționează să facă modi- 
ficările necesare pentru ca telefoanele mobile să nu mai fie 
permise în sălile de curs. Exact după modelul francez, te- 
lefoanele mobile ar urma să fie lăsate într-un loc special 
amenajat și securizat, de unde să fie ridicate la terminarea 
cursurilor zilnice.

irmele care nu vor 
elibera documentele de 

care au nevoie persoanele care 
vor să beneficieze de dreptu-
rile bănești prevăzute de Legea 
șomajului vor risca să fie amen-
date. Măsura este inclusă într-
un act normativ apărut recent în 
Monitorul Oficial și care se va 
aplica din ianuarie 2018. Con-
cret, este vorba de Ordonanța de 
urgență a Guvernului nr. 95/2017, 
și care va intra în vigoare la data 
de 1 ianuarie 2018. Documentul 
vine cu unele modificări la Legea 
șomajului cum ar fi:

-Dacă nu eliberează docu-
mentele necesare persoanelor 
fizice pentru obținerea ajutoare-
lor financiare reglementate de 
Legea șomajului, angajatorii vor 
risca amenzi între 3.000 și 5.000 
de lei.

-Se micșorează un ajutor 
financiar pentru angajatorii care 
încadrează în muncă absolvenți. 
Din ianuarie 2018, ajutorul anual 
va fi egal doar cu suma datorată 
pentru contribuția asiguratorie 
pentru muncă - deci mult mai 
puțin decât în prezent.

DE  ȚINUT  MINTE

Rubrica 
școlii

T

F
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Micuții  karatiști  checeni,  medaliați  la  Dumbrăvița

TimișCHECEA

Pagină realizată de Diana MIHAI

n 18 noiembrie a avut loc 
Concursul internațional de 

karate din Dumbrăvița, eveniment 
sportiv la care au participat aproape 
600 de concurenți din România, 
Serbia, Italia, Cehia, Slovacia și 
Ungaria. La concurs au luat parte 
și micuții karatiști din comuna 
Checea, reușind să impresioneze 
publicul și juriul. Din totalul de 18 copii prezenți 
din Checea, sportivii au adunat nu mai puțin de 
9 medalii. Aceasta după numai jumătate de an de 
antrenamente susținute de domnul Iosif Mijatov, 
în cadrul programului „Sportul pentru toți”, spon-

În 11 noiembrie a avut loc 
prima ediție a concursului de 

sorizat de Primăria Checea. Iată și 
lista medaliaților:

1. Zbereanu Andra Locul I
2. Szubin Dean Locul II
3. Novacovici Maria Locul II
4. Mihalicioaia Alexandru 

Locul III
5. Pop Denis Locul III
6. Gal Cristina Locul III

7. Golea Laurentiu Locul III
8. Ripa Denis Locul III
9. Stoiadinov David Locul III
Felicitări tuturor și mult succes în competițiile 

viitoare!

Î

Concursul de biciclete din Checea, la prima ediție
biciclete din comuna Checea. 
La eveniment s-au înscris peste 
50 de participanți, de la copii 
cu vârste de 5 ani până la adulți 
trecuți de 40 de ani. Câștigătorii 
acestei ediții au fost Tuturici Dan-
iela și Kiss Alexandru Cristian. 
„Felicitări tuturor participanților 
și organizatorilor. Suntem sig-
uri că, la ediția următoare, con-
cursul va aduna peste o sută de 

participanți și va deveni o tradiție 
în comuna noastră”, consideră 
primarul Daniel Florin Florea.

„La mulți ani cu sănătate și un an nou mai bun tuturor!”
Daniel-Florin FLOREA - Primar al comunei Checea

n preajma Anului Nou, 
ajungi cel mai repede la  

inima celor dragi, fie ei rude, pri-
eteni sau colegi, făcându-le urări 
de bine, așa cum cere obiceiul 
păstrat din străbuni, cu colinde și 
urături frumoase. 

Primiți cu uratul?
În noaptea de Revelion, 

colindătorii intră în casele oameni-
lor şi le fac „urături”. 

Potrivit tradiţiei, colindătorii 
nu trebuie refuzaţi de gazde, de- 
oarece prin urările lor aceştia 
alungă spiritele rele. 

Așadar, vă dorim și noi:
La mulți ani cu sănătate,
Să vă dea Domnul de toate.
Să aveți belșug în casă,
Tot ce vă doriți pe masă.
Să primiți doar vești de bine,
În Noul An care vine!

Î

Ca în fiecare an în preajma sărbătorilor de iarnă, Primăria şi Consiliul local 
al comunei Checea le urează tuturor locuitorilor „La mulţi şi fericiţi ani!” La rân-
dul său, primarul Daniel Florin Florea le transmite cetăţenilor urările sale de bine: 
“Pentru că le-am sărbătorit recent, doresc să transmit La mulţi ani! tuturor celor ce 
poartă frumosul nume al Sfântului Andrei! Sunt peste 600.000 de români care poartă 
acest nume. La fel, celor care se numesc Nicolae sau poartă derivate al acestui nume 
le doresc multă sănătate, bucurii, linişte şi doar gânduri bune! Le spun La mulţi ani! 
şi celor care vor sărbători ziua numelui de Sfântul Vasile. Iar pentru că se apropie 
Crăciunul şi trecerea în noul an, îmi doresc ca fiecare dintre noi, cetățeni ai comunei 
Checea și români de pretutindeni, să avem zile senine, cu prosperitate şi pace. La 
mulţi ani tuturor!”
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FÂRLIUG Caraș-Severin

Din cartea de istorie a comunei
Î

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

n Tabula Peutingeriană se arată că pe drumul ro-
man care lega Lederata de Tibiscum, între Berzovia 

şi Caput Bubalis, se afla localitatea Aizis, pe care mulţi 
istorici au localizat-o pe teritoriul actual al Fârliugului.
Toponimul este de origine dacică şi ar avea legătură cu 
păstoritul practicat de un trib dacic din zonă. Denumirea 
de Ferliug apare pentru prima dată în 1690. Deşi există 
numeroase dovezi că zona a fost locuită în perioada 
medievală, existenţa satului actual în această perioadă 
nu poate fi dovedită cu exactitate. În 1717 are loc primul 
recensământ, în care este menţionat 
şi Fârliugul, cu 100 de case. În 1776 
satul avea deja 355 de case, biserică 
şi şcoală. În jurul anului 1821, la 
Fârliug se instalează familiile no-
biliare Gaşpary şi Kucerni. 

„La un primar vorbesc faptele în locul lui!”
Ioan BORDUZ - Primar al comunei Fârliug

ri de câte ori pornesc spre Fârliug, avându-l în dreapta mea pe Vasile 
Todi, plec convinsă că voi avea parte de câteva ceasuri de poezie bine 

aleasă. Vorba lui: „ Ne-nțelegem cu privirea, / ca dorul cu amintirea.” Fârliugul, 
iarna, este o așezare cu parfumuri dulci. Prin turle de arbori, doar vrăbiile mai 
găsesc pricini de gâlceavă. Urcăm spre sediul primăriei. Un fost conac boieresc, 
lăsat de izbeliște după întovărășirea României cu Stalin și redat comunei prin efor-
tul actualului primar domnul Ioan Borduz omul pe care urmează să-l reîntâlnesc. 
Înainte de a fi un bun gospodar, Ioan Borduz este un luptător. Cel puțin așa îmi 
spune colegul meu Vasile Todi: „Puțini oameni cunosc care să fi rezistat atâtor 
vedenii ce le-ar fi fost puse în cârcă. Ioan a rezistat și a putut să reziste, pen-

tru că acest om își iubește comuna și oamenii ei, ca puțini alții. Dar și oamenii, dacă e să fim drepți, îl 
prețuiesc cu egală de măsură. Roxana, acest prieten drag al meu, îmi amintește, prin nedreptele dușmănii 
dezlănțuite asupra lui, convingerea lui Krupp: „Câți dușmani, atâta cinste!”

O

Domnule primar, bine vă aflu în prag de 
sărbători.

Bine ați venit, Roxana, nu ne-am mai văzut…
De la Dejești, domnule primar.
Da, de la ediția I a „Festivalului de Vânătoare”.
Ați concluzionat, la plecarea din Bata în 

acest an, că merită și județul Caraș-Severin un 
festival asemănător.

Și chiar merită acest județ, atât de frumos prin 
formele sale de relief și nu numai.

Sunteți un vânător iscusit?
Vânătoarea, draga mea, este frumoasă chiar 

când nu puști nimic. Cine aude cerbul boncăluind 
la miezul nopții, de sună tot muntele, nu va uita asta 
niciodată.

Mi se întâmplă ades, domnule primar, ca  
dialogând cu edili iubitori de această îndeletnicire, 
să nu mai pot vorbi nimic despre treburile admi- 
nistrative.

Mai bine, la un primar vorbesc faptele în locul  
lui.

Dacă tot ne aflăm în perimetrul cinegetic al 

dialogului, pot să vă dăruiesc două versuri de dea-
supra codrului?

Te ascult.
«Doamnă ce ne-arată luna? / Vânător-vânat 

sunt una.» Care înfățișare a vânătorii vă place mai 
mult?

Aceea pe care o pornești cu tovarăși mulți, la 
pădure, după ce a căzut frunza.

Ce v-ați dori mai mult, acum, ca practicant 
al acestei activități recreativ-sportive?

Ca bunul Dumnezeu, cum spunea un ilustru 
vânător, să binecuvânteze cu zâmbet isprăvile mele 
trecute și să îngăduie să ajung a povesti prietenilor 
mei pe cele viitoare.

Dar ca primar?
Ca primar, îmi doresc ca sărbătorile care vin 

să găsească toți locuitorii comunei mele sănătoși. A, 
să nu uit, îmi mai doresc ca la „Serbarea Pomului de 
Crăciun” să fie prezenți toți copiii comunei, de la cei 
de grădiniță până la cei de clasa a VIII-a, pentru a se 
bucura de darurile pe care Moșul le va aduce lor, cu 
sprijinul primăriei noastre.

a mijlocul acestei luni, edilul comunei 
Fârliug, domnul Ioan Borduz s-a depla-

sat în capitala țării, mai exact la sediul Minis-
terului Fondurilor Europene, unde a semnat 
miercuri 13 decembrie, la ora 9:00, contractul 
de finanţare pentru aducţiune cu apă în satele 
Duleu, Remetea Pogănici şi Valea Mare. Con-
tactat telefonic, aflat pe drumul de întoarcere 
acasă, domnul primar, bucuros, ne-a spus: „Am 
reușit, în acest final de an, să duc la capăt un 
vechi proiect al meu și o dorință a locuitorilor 
comunei mele. Contractul pe care l-am semnat 
la București, este în valoare de 1,2 milioane 
de euro şi sper din suflet ca până în toamna lui 
2018 oamenii din cele trei sate, care acum nu 
au apă în case, să se bucure de apă la robinete. 
Merită locuitorii comunei mele tot efortul meu.”

Din agenda domnului primar
L
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Domnule primar, 
suntem la final de an, 
cum a fost 2017 pentru 
Primăria Periam?

Una peste alta, pot 
spune că 2017 a fost un an 
cu rezultate bune. Sper să 
mergem pe aceeași linie și 
în 2018, cu toate că pre-

viziunile sunt destul de sumbre pentru viitor.
Cum așa?
Din informațiile, chiar neoficiale, pe care le 

avem sunt temeri în ceea ce privește sursele financi-
are care vor fi alocate administrațiilor locale. Dacă 
aceste surse vor fi diminuate, atunci și investițiile nu 
vor mai fi de aceeași anvergură realizate până acum.

Spuneți câteva proiecte care v-au ieșit foarte 
bine în 2017!

Am două proiecte mari pe care le-am încheiat 
cu succes. Unul este proiectul de modernizare a tu-
turor drumurilor din comună și altul  este cu privire 
la extinderea rețelei de canalizare în toată locali-
tatea. Sunt două programe foarte mari, finanțate prin 
Ministerul Dezvoltării.

Care a fost valoarea financiară a celor două 
investiții?

Pentru drumuri, investiția s-a ridicat la 190 
miliarde lei vechi cu tot cu TVA, iar canalizarea a co-
stat 240 miliarde de lei vechi. Am reușit să asfaltăm 
toate drumurile în localitate. În momentul de față 
nu mai există drum neasfaltat în Periam. Comuna 
beneficiază de toate facilitățile: apă, canal, drumuri, 
gaz, curent electric. 

Înseamnă că sunteți un primar fericit?
Sunt mulțumit, mai bine spus. Avem acum ca-

nalizare cu opt stații de pompare, pentru a împinge 
apa. Stație de epurare exista. De asemenea, am con-
tinuat amenajarea centrului civic, dar vom continua 
și în 2018 să avem lucrări în acest sens, de pavare și 
asfaltare a zonei din centrul comunei. Am construit 
parcări în fața instituțiilor publice și a dispensarelor, 
inclusiv în parcul din fața Bisericii Greco-Catolice. 
Am construit 3,5 km de trotuare în Periam, anul aces- 
ta. Așa vom continua și în 2018. În plus, vom face 
sistem de semnalizare rutieră în localitate și un sens 
giratoriu, pentru a facilita circulația auto în centru. 

PERIAM Timiș

Vom construi și o sală de fitness și o pistă de bici-
clete pe drumul Periam-Periam Port. Vom moderniza 
și căminul cultural. Acest proiect este pe fonduri de 
la Uniunea Europeană. Vom renova și extinde primă- 
ria. Vom construi noi birouri. Vom reabilita cinemato- 
graful și vom înființa un muzeu al Periamului. 
Atunci, orice locuitor al comunei sau fost locuitor 
de etnie germană al localității își va putea expune 
orice obiect de valoare culturală în acest muzeu.

Din punct de vedere cultural, cum stă comu-
na Periam, dat fiind că aici are loc un mare festival 
internațional Rock la Mureș?

Această importantă manifestare culturală are 
loc și datorită sprijinului acordat de Primăria Periam, 
suport pe care îl vom da în continuare. Tot din 2018 
îmi doresc ca în cadrul Zilelor Periam să organizăm 
un festival multicultural, la care să participe și toate 
etniile din comună. 

În luna decembrie ce evenimente pregătiți 
pentru locuitori?

Unul dintre cele mai importante evenimente 
pe care Primăria Periam le-a organizat în luna decem-
brie a fost marele spectacol folcloric dedicat Zilei 
Naționale, în data de 1 Decembrie. E o tradiție pe  
care o ținem de 5 ani. Mai avem o manifestare cu 
obiceiuri de Crăciun, când vom oferi cadouri co-
piilor din comună.

În 2018, ce așteptați de la Consiliul Județean 
Timiș?

Nu știu dacă aștept mare sprijin financiar, 
fiindcă în ultimul timp nici nu a fost așa de consis-
tent acest suport, încât să sper mai mult. Nu aștept 
mare lucru. Eu sper ca, prin Ministerul Dezvoltării, 
resursele guvernamentale care vor fi alocate, dacă vor 
fi alocate, să fie mai consistente. Durerea generală 
este că trebuie valorifcate sursele de apă termală, nu 
numai din Periam, ci și din alte localități din ves-
tul țării. Este o mare problemă nerezolvată. E păcat 
că nu se creează un program special de finanțare în 
acest sens. Am avut promisiuni de la guvern că vor 
fi alocate fonduri, dar nu s-a întâmplat așa.

Care ar fi mesajul dumneavoastră către lo-
cuitorii Periamului pentru 2018?

Doresc cetățenilor comunei Periam un an nou 
mai bun, cu multă fericire și sănătate, înțelepciune 
și numai bine!

Cornel DUMITRAȘ - Primar al comunei Periam

„Am construit 3,5 km de trotuare în comună, în 2017!”

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

A
Tradiții și obiceiuri de Crăciun

luatul frământat în noaptea de Cră-
ciun e bun de deochi pentru vite.

Se crede că la miezul nopții, de Crăciun, 
apa se preface în vin, iar dobitoacele vorbesc. 
       La cele trei sărbători mari, Crăciun, Paș- 
te și Rusalii - să te speli cu apa în care au 
fost puși bani de argint și vei fi bănos.

În Ziua de Crăciun nu se mătură în casă, 
ci a doua zi, și după ce ai măturat du gu-
noiul acela la pomi, că-i ajută să fie roditori.

Oamenii, când se dau la băut rachiu 
sau vin în sărbătorile Crăciunului, nu zic că 
beau, ci că se cinstesc.
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RAMNA Caraș-Severin

„Le urez tuturor cetățenilor comunei Ramna și românilor de pretutindeni, 
sărbători binecuvântate, Crăciun fericit și un an nou mai bun și îmbelșugat!”

Magdalena CIUREA - Primar al comunei Ramna

Pagină realizată de Diana MIHAI

Ramna prețuiește sărbătorile de iarnă

L

Doamnă primar, ne revedem după un timp 
mai greu și plin de activități, cum mai merg tre-
burile la Primărie?

Acum ne apropiem de sfârșitul de an și încerc 
să finalizez și eu ce mi-am propus. Am finalizat tere-
nul sintetic, iar acum finalizez unul dintre cele trei po-
duri pe care le-am făcut cu bani de la calamități, cum 
am avut probleme anul trecut, în vară, cu inundațiile. 
Încep și alte lucrări, mai avem două poduri, podețe 
și punți pietonale, tot cu bani din calamități. Este de 
lucru încă…

Dacă vă uitați peste umărul 
vremii și faceți un bilanț la fi-
nal de an, ce puteți spune despre 
2017?

Consider că a fost un an bun 
în privința lucrărilor, mai ales că 
am primit aprobare pentru drumul 
comunal D.C. 86 Ramna-Valea-
pai, de la Ministerul Dezvoltării, și pentru reabili-
tarea Școlii gimnaziale Ramna. Am aprobat de anul 
trecut proiectul pentru apă și aștept să se finalizeze 
toate intabulările ca să putem începe lucrările. Aici, 
am trimis documentația la București și așteptăm să 
mă cheme pentru semnarea contractelor de finanțare 
pentru școală și pentru drumul comunal. Acum se 
ranforsează și se fac reparații pe drumul județean DJ 
585 în intravilan, pe o distanță de aproape doi kilo-
metri, este un proiect al Consiliului Județean. S-au 
apucat recent și sper să se lucreze repede, dacă nu va 
fi vreme nefavorabilă.

Ați avut și sprijinul consilierilor locali în toa-
te aceste proiecte din acest an, pentru că îmi amin-

tunci când îţi doreşti ceva cu adevărat, se poate. Aceasta este deviza doam-
nei Magdalena Ciurea, primarul comunei Ramna. Edilul speră ca la fi-

nalul mandatului să privească în urmă cu mândrie, împăcată că a făcut tot ce i-a 
stat în putinţă pentru a ridica comuna la nivelul celor din Uniunea Europeană, 
în ciuda banilor puțini la bugetul local și a tuturor obstacolelor de care s-a lovit 
în activitatea de la Primărie. Întotdeauna deschisă la dialog, domnia sa ne-a 
acordat un interviu în prag de final de an, pe care îl redăm în rândurile care 
urmează.

A

tesc că ne spuneați de niște supărări prin toamnă? 
Nu am avut sprijin în totalitate, e adevărat, dar 

sper ca lucrurile să se rezolve. Părerea mea e că acei 
consilieri cu care am mai avut divergențe vor să îmi 
pună piedici ca să nu îmi pot duce la împlinire ce mi-
am propus, iar în anul 2020 să nu mai am nicio șansă, 
dacă voi mai candida.

Vă gândiți să renunțați, doamna primar?
Nu, e clar că nu voi renunța. Am distrus un 

mit de 18 ani și ar fi culmea să renunț acum. Chiar 
dacă nu mi-e întotdeauna ușor, 
cred în forțele mele și în sprijinul 
oamenilor care înțeleg ce vreau 
să fac pentru comunitate, pentru 
că întotdeauna va prima interesul 
cetățeanului. Știți cum e, răutăți și 
comentarii de pe margine sunt în-
totdeauna, dar eu îmi văd de treabă 
și nu mai pun la suflet. Am pro-

iecte de făcut și de dus la capăt. Nu putem mulțumi 
pe toată lumea, dar, uitându-ne în urmă, una peste 
alta, eu zic că am făcut treabă bună până acum.

Vin sărbătorile, doamna primar… Timp de 
liniște și recunoștință.

Da, un timp de poveste. Sfântul Andrei, Sfântul 
Nicolae, Sfântul Vasile, Crăciunul și intrarea într-un 
nou an sunt prilejuri de sărbătoare și bucurii alături de 
cei dragi. De aceea, și pe această cale, doresc tuturor 
locuitorilor care își vor sărbători onomastica multă 
sănătate, fericire și multe împliniri! Totodată, le urez 
tuturor cetățenilor comunei Ramna, dar și românilor 
de pretutindeni să aibă sărbători binecuvântate, Cră-
ciun fericit și un an nou mai bun și îmbelșugat. 

a Ramna, sărbătorile de iarnă sunt întotdeauna așteptate cu 
multă nerăbdare. Aici, această perioadă a bucuriei debutează cu 

o serbare organizată de şcoală şi de grădiniţă, la 1 Decembrie, unde 
participă aproape toate oficialităţile locale, părinţi şi alţi invitaţi. Elevii 
pregătesc momente artistice, iar, la sfârşit, toţi copiii primesc cadouri 
de Moş Crăciun, sponsorizate de Primăria şi Consiliul Local Ramna. Un alt obicei de Crăciun este acela că 
în zilele 24, 25 şi 26 decembrie se pun colinde în centrul comunei, care se pot auzi, dacă este linişte, şi până 
în capătul satului. În ziua de Ajun, copiii merg din casă în casă în piţărăi, iar seara, adulţii şi copiii mai mari 
merg să colinde. Apoi, de Revelion este obiceiul să se meargă cu pluguşorul, iar în noaptea dintre ani sunt 
focuri de artificii. Toate sunt momente frumoase, în care importantă este comuniunea dintre oameni, bucuria 
de a fi împreună de sărbători, și speranța în vremuri mai bune.
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Eugen Cristea este „un trist fericit”
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Eugen Cristea, îţi este dor de Timişoara?
Enorm!
Ce-i trebuie unui actor pentru a rămâne tânăr?
Bucuria jocului, cultura, alta decât a perso-

najelor interpretate şi încă ceva…
Acel ceva care se cheamă cum?
Care se cheamă generozitate.
O frază autentică a lui Bonaparte, pronunţată 

la 8 mai 1802, la «Consiliul de Stat» în timp ce se dis- 
cuta proiectul «Legiunii de onoare»,  sună 
astfel: «Pe oameni îi conduci cu jucării». 
       Pe oameni îi conduci cu jucării, dar 
de cucerit nu-i poţi cuceri decât cu inima. 
     Și dacă oamenii se află în sala de 
spectacol?

Atunci cred că dacă nu-l păcăleşti, 
dacă îl respecţi, publicul nu te părăseşte. 
Recurgând la un termen din matematică, 
aş zice că între actor şi public e o relaţie 
vectorială şi biunivocă.

Crezi în prietenie ?
Cred enorm. Dar, din păcate, în ultima vreme 

oamenii nu mai au prieteni, ci cunoştinţe. După revo- 
luţie a dispărut iubirea de aproape, întrajutorarea.

De ce?
Fiindcă nu mai există timp şi, ca o consecinţă, 

relaţiile umane s-au degradat.
Ce ţii tu minte că se întâmpla în Timişoara în-

tr-o zi de luni - ca şi asta în care stăm de vorbă - în 
1980, când tu erai un foarte tânăr actor al Teatru-
lui Naţional din Timişoara?

Era o mişcare culturală extraordinar de intensă 
şi diversă. În acea vreme, la Timişoara, exista un 
remarcabil colectiv actoricesc, care slujea un reper-
toriu ce umplea sălile.

De când ai plecat şi în Timişoara, ca în toată 
ţara, au apărut vedete peste noapte.

Nici tu, nici eu, nu cred în vedete făcute peste 
noapte.

Ce aștepți, Eugen Cristea?
Aştept ziua, frate Vasile, când actorul român 

va avea locul său. Mai presus, evident, de amato-
rismul falselor vedete de care ai amintit.

Ce ai dus tu cu tine din Banat la Bucureşti?
Vorba măsurată.
Timișoara...
Viena României. Oraş al civilizaţiei vestice. Şi 

pentru a fi crezut e suficient să vezi cum vin și azi 
oamenii la teatru.

Cum vezi tinerii actori care se înregimentează 
benevol pe frontul teatrului?

Actorii tineri… Din nefericire, cel puţin acum, 
nu au şanse frumoase de viitor. Ei şi-au ales o mese-
rie în care este foarte greu să nu faci compromisuri. 
O meserie în care trebuie să ştii să aştepţi.

E greu să te naşti actor de limba română?
Da. E greu. Cu atât mai mult dacă vrei să fii un 

actor al mileniului III.
Politicienii de azi?
Aproape toţi se regăsesc în creația 

lui Caragiale!
În câte feluri se poate face teatru?
În două feluri. Foarte uşor, ori de-

loc.
Te-am văzut jucând teatru în 

aromână...
Deşi nu suport deloc cuvântul, mi 

s-a părut o provocare, o provocare elegan- 
tă, la care am răspuns cu plăcere. Cu atât mai mult 
cu cât eu am foarte mulţi prieteni în Bucureşti ar-
mâni. Le cunosc obiceiurile, am mâncat la masa lor.

Plăcintă?
Exact. Celebra plăcintă armânească.
Vorbind despre aromâni, îmi amintesc de cu-

riozitatea cu care Marin Preda îl iscodea pe Petre 
Țuțea, dorind să afle «ce fel de oameni sunt make-
donii».

Oameni mândri!
Pârdalnica mândrie armânească.
O mândrie pe care nimeni nu le-o poate lua 

vreodată.
Au pătimit enorm din pricina ei. 
Merită!
Merită?
Da! Pentru că și din pricina ei au dobândit re-

spectul oamenilor.
Ce mai face Eugen Cristea?
E trist. E trist pentru că el, săracul, crede că ar 

fi meritat o soartă mai bună. Stă într-o garsonieră...
Nu într-o vilă?
Frate Vasile, Eugen Cristea nu are nici maşină, 

dar – arată spre inimă – are aici!
Cum se poate salva un popor aflat la răspântie?
Un popor nu se poate salva decât prin cultură.
Eugen Cristea este un om trist?
Eugen Cristea este un trist fericit şi un om îm-

plinit.
 Dialog realizat de Vasile TODI

Eugen Cristea, prietenul meu Eugen Cristea, este artistul capabil să convingă oamenii că lumea e 
frumoasă doar atunci când se hrăneşte cu fluturi. Acest dialog al meu cu el, încredințat „Micu-

lui jurnal al primăriilor”, este darul meu de Crăciun, făcut unui domn pe care prietenia oamenilor 
îl învecinează cu fericirea rândunicii în cuib. Un om care trece prin viaţă convins că ea, viaţa, este 
frumoasă mai ales pentru felul în care se desprinde lumina de pe chipul întunericului şi că, atâta timp 
cât pe talgerul pământului visul va cântări mai mult decât scorbura pierzaniei, chiotul bucuriei va 
învinge mereu şi mereu răcnetul fiarei.


